
Gemeente
Rotterdam

Onderwerp: PFAS in zwembad Kralingen

Cluster: Stadsontwikkeling
Portefeuille: Klimaat. Bouwen, Wonen
Portefeuillehouder: Drs. C.M. Zeegers MA

Van: Ric Wichers
Telefoon: 14 010

Uw kenmerk: 24bb007266
Ons kenmerk: M2410-3833 25b0003008

Aan de gemeenteraad Datum: B&W 4 februari 2025

Op 21 oktober 2024 zijn door de raadsleden M.Y. Morkoç (GroenLinks) en S. van de Peppel
(Partij voor de Dieren) schriftelijke vragen gesteld over Pfas in zwembad Kralingen
(24bb007266).

Inleidend wordt gesteld:

Vrijdag 18 oktober plaatste het Algemeen Dagblad Rotterdam het volgende artikel "PFAS
in zwembad Kralingen door vuile grond onder parkeerplaats." In dit artikel wordt de
herkomst van de bron van PFAS in het Kralingse zwembad net als in de acht tuinen in de
nabijgelegen wijk Leonidas verklaard. De PFAS zaten zeer waarschijnlijk in de grond die
de gemeente Rotterdam heeft gebruikt bij de aanleg van de woonwijk.

Het artikel is zeer waarschijnlijk gebaseerd op de brief van de wethouder d.d. 17 okt. 2024
(24bb007130) waarin wethouder Zeegers iets uitgebreider ingaat op de casus. Ondanks
deze informatie en ook dankzij deze informatie zijn wij niet gerust op de situatie, des te
meer doordat het ter kennisgeving wordt aangeboden, hebben wij de volgende dringende
vragen aan de wethouder:

Hieronder volgen de vragen en onze beantwoording:

Vraag 1:
Waar komt de oorspronkelijke aanvulgrond vandaan?

Antwoord:
In de wijk Leonidas is 4.250 m3 grond gebruikt voor ophoging. Deze grond is in februari
2011 vrijgekomen bij werkzaamheden rond het Kleinpolderplein.
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Vraag 2:
Waar heeft de oorspronkelijke aanvulgrond opgeslagen gelegen? Ligt het er nu nog?

Antwoord:
De grond is direct afgevoerd en hergebruikt, en heeft niet tussentijds opgeslagen gelegen.

Vraag 3:
Wat betekent het qua PFAS-vervuiling voor de omgeving (sloten en bodem) waar de
aanvulgrond opgeslagen ligt? Wordt dit door de wethouder onderzocht?

Antwoord:
Op basis van het huidige PFAS-onderzoek in de wijk Leonidas lijkt de aangebrachte grond
niet de kwaliteit van sloten en bodem in de omgeving nadelig te hebben beïnvloed. De
eerder aangetroffen verontreinigingen in het oppervlaktewater en het zwemwater van het
Kralings Zwembad blijken afkomstig van een andere PFAS-verontreiniging in de grond op
het parkeerterrein voor het zwembad. Deze verontreinigingen zijn dus niet het gevolg van
grond die afkomstig is van het Kleinpolderplein.

Vraag 4:
Voor welke andere plekken is deze grond nog meer gebruikt? Heeft de wethouder
hier inzicht in? En zo niet, is de wethouder al een onderzoek gestart?

Antwoord:
Uit onderzoek blijkt dat circa 28.000 m3 grond van het Kleinpolderplein in 2011 is
hergebruikt op negen verschillende locaties. Naast Leonidas gaat het om:

• 2.950 m3 grond voor de herinrichting van fietspaden, openbaar groen en het
voorterrein van de Roteb bij het Kleinpolderplein.

• 9.150 m3grond voor het ondieper maken van de Kralingse plas langs een aantal
oevers.

• 11.550 m3 grond voor het ophogen en aanvullen van zes locaties in het Kralingse
Bos. Alleen in dit laatste geval is de grond voorafgaand aan hergebruik opgeslagen
geweest in een depot aan de Prinses Beatrixlaan.

Het Hoogheemraadschap van Schieland en de Krimpenerwaard heeft in 2024 het PFAS
gehalte gemeten in het water van de Kralingse Plas. De gemeten hoeveelheid PFAS was
lager dan de advieswaarden voor zwemmen in oppervlaktewater. Op basis hiervan
worden er geen gezondheidsrisico's voor zwemmers verwacht en daarmee zijn er geen
nadelige effecten gemeten van het eerder verondiepen van de Kralingse Plas.

De wethouder start onderzoek naar het hergebruik van grond op alle bovengenoemde
locaties, waarbij wordt bepaald welke eventuele nadelige effecten het hergebruik van
deze grond heeft op de omgeving (mens en milieu). Hierbij worden de GGD, de DCMR
Milieudienst Rijnmond en het Hoogheemraadschap van Schieland en de Krimpenerwaard
om advies gevraagd.
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Vraag 5:
Kan de wethouder verklaren, anders dan dat de waarden toentertijd anders gemeten
werden, hoe het kan dat grond met blusschuim gebruikt is in 2017, terwijl in 2011
blusschuim met PFAS (specifieker: het nog schadelijkere PFOS} verboden werd?

Antwoord:
De grond blijkt, in tegenstelling tot eerdere berichten, al in 2011 te zijn aangebracht als
ophoging in de wijk Leonidas en niet pas in 2017. In 2011 is de grond niet onderzocht op
PFAS. Bodemonderzoek naar PFAS vindt pas sinds eind 2019 plaats (na een landelijke
discussie over hergebruik van PFAS-houdende grond).

Op 27 juni 2011 is inderdaad het gebruik van blusschuim met de stof PFOS verboden. Ook
voor de stof PFOA geldt dat deze na 4 juli 2020 niet meer in de handel mag worden
gebracht. Het gebruik van PFOA-houdende brandblussers of -schuimblusinstallatie wordt
vanaf 4 juli 2025 niet meer toegestaan. Het gebruik van andere PFAS-verbindingen,
eventueel ook in blusmiddelen, is nog niet verboden. In EU-verband wordt wel een verbod
op het gebruik van alle PFAS-verbindingen voorbereid.

Burgemeester en wethouders van Rotterdam,

De burgemeester,
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